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I nt erv i 2w: No si zwe t., a~l al a 

Q Can you start by telling me , your surname is •• 

A Madlala . 

Q Nosizwe . 

A Yes. 

Q And where were you born? 

rio~~ .~ 
A I was born in a place called Magok , somew~e neQr Port Shepstone , 

which is about 100 or so kilometres South of Durban . 

Q And is that a •• are your parents Zulu speaking? 

A Yes , may parents are Zulu speaking . 

Q Oh , I'm so pleased because I was looking at the people I have inter­

viewed and s aw that I interviewed , it ~ust so happened there were 

no ZUlu speaking people and I thought now thev are qoing to $V it 

is anti· Ink at a . 

A ~aughs) .ia . 

Q It shouldn ' t matter but it was iust interesting . So , did vou grow 

up in a rural area? 

A Yes, I actuallv have a rural backgr ound . T qrew up in a rural area . 

I went to school in the rural areas up to Std . 5 . 

0 And then? 

A And then I went to Inanda Seminary which is a gir~ high school , 

somewhere outside Durban . 

0 What work did your parents do? 

A I actually lived with my mother . My father wasn ' t living with us . 

My mother is a school teacher : she ' s always worked as a ~acher . 

Q Was your father a migrant? 
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A No . my father wasn ' t a migrant . he was a clerk . he used to work in 

the magistrate ' s court but •• • I was going to say he was staying in 

Ladysmith with his second wife and children . 

Q So . was that . didlcts of your friends have a father who had two wives? 

A Not many but it does happen . 

Q And how did you feel about it? Did you iust accept it as normal, 

traditional? Thing . 

A Ja , ia , I actually didn ' t think it was the right thing but it iust 

happened and I didn ' t actually spend much time wi th him so I 

was much closer to my mother . 

Q And did vour mother min~ being one of two wives? 

A I think she minded because I don ' t think . I think actuallv ffie had 

been disappointed that there was a second wife . 

Q Uas she the first one? 

A Ja , she was the first one . 

Q Do she say things that made you feel it or did you iust sense that 

she didn ' t like it? 

A I iust sensed it ) she never actually said it . 

Q And how many kids were in your family? 

A My mother has two daughters , myself and a younger sister . 

Q Sorrv the setting you say was rural , so that , but there was . was 

there a village . or just a small townshiP far awav from things? 

A It is a village . 

Q And how old were you when you went to Inanda? 
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A When I went to Inanda I was 13 years old . 

Q I f)nd it difficult what you are saying (kid making some noises) 

A Would you mind if I sent him away' 

Q Ja. sure . do you want me ••• ? 

So vou were 13 when you left and up till the time you left the village 

would you sav . did you tell me what year you were born? 

A I was born in 1952. 

Q Up to the time when you left the village would you say that oeoole in 

that village were not political? Did they ever speak of politics? 

A I would say , I don ' t think ~Y were completely apolitical because I 

remember way back when I was in Std . 1 and we had Republic Day cele_ 

brations when we had to carry the Republic flaq a so there was some 

comments from our People about cnngress and about the Republic . I 

could sense then there was some problems but the school teachers made 

us carry the Republic flaqs and for us it was just. fun but I wasn't 

s~re the older people shared the same sort of fun that we •• as the 

younger people were experiencing: because for us it was just fun actu­

ally . flving those flags . 

Q And did your mother speak about political movements at all? 

A My mXher used to mention political mov ements but I think she was actus­

ally on the peripehery of things , because I recently asked her i§ she 

knew about the Freedom Charter was back in 1955 and she said she had 

heard about it but she hers~Lf had not been involved in •• it . 

Q So when did 1pu first hear talk about the Congress movement? 

A In those years we used to sing some congress songs but we didn ' t know 

really what they meant . We just sang them beca use they were iust 

sung ; People were singing them . But 

one person who lived not very far from 

hear that this man was actually in the 

Mbelle , I don ' t know if you have heard 

My mother used 

our place and 

Congress . his 

about him . He 

to tell me about 

I later got to 

name is George 

is now exiled 
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A in London . and he didn ' t live far from where I grew up . 

Q How do people refer to the ANC in that area in those days? Did they 

have a Zulu word for it? Or did they say ANC or just Congress? 

A They usually referred to ANC as Congress . 

0 Ao they would be saying Zulu but they would use the word Congress , 

English word? 

A Yes . 

Q When did you first hear Nelson Mandela) s name? 

A I remember hearing of Nelson Mandela but . ·· to me then it wasn ' t really 

very clearwho he was . I knew ~ust he was somewhere on the Island . Rob­

ben Island and I don ' t ever remember getting clarification as to why 

he was on Robben Island and what he had actually done to be imprisoned . 

0 And the when you got to •• when you were growing up in that area what 

was your feeling about white people? Had you had any contact with 

whites until you left the village? 

A Ja . I ' d had some co.1tact with white people but not much . The type of 

white people I met were like the shop owners and the farmers as well 

as some missionaries because the area where I grew up was under some 

missionaries . so I had met some missionaries as well as shopowners 

and the farmers . 

Q So would you have had a negative view of w~tes? Did you think they 

were superior o~~8td you think of whites? 

A I •• actuallv felt they were superior because this •• the type of attitude 

my people had towards them : tre~ were regarded as superior and in fact 

the ones in the church were actually considered with high esteem . 

Q Why? Because they did good things or that was~ust the complex people 
I 

had? 

A I think that was iust the complex people had . It wasn ' t because they 

did extraordinary things . 178 
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Q And then when you l eft and vou went to Inanda Seminary was there an y 

politics there at Inanda Girls School? 

A Yes , Actual l y when I wen t to Inanda that ' s where t here was ••• a slightly 

more involvment in some type of po l itica l discussions because the 

teachers at Inanda were a mixed grouo and the whites in Inan da were 

quite libera l and I remember they used to encour age us mixing with 

other race gr oups . lue used to have some youn g people coming from t h e 

naghbouring white schools and we used to have some Indian students 

as we ll, coming to share •• to be with us . 

So it was actually at Inanda that I got to ••• to know a little more 

about~9ditical situation in the countrv . 

Q How did you get to be sent there? Did your mother sav e a n d oay for 

you to go or she wanted you to go? 

A Ja , it seems my moth er definite l y wanted to send me to I nanda Seminary 

I am not sure why but she seemed to have been l ike . that is the school 

that she wated to send me to . I don ' t think she had saved much to 

send me there because I remember I didn ' t have ••• much money and actu­

ally she ~ust bought me the basic things that I would need at s chool 

and when I was doing matric I actually used a bursary for my matric 

which the school prnvided . 

Q And were there any good whites. orogressive whites you came into con­

tact with there? 

A Ja . actually I got into contact with . like our school orincioal was 

white and she was very friendly and she actually she po~trayed like 

a motherly . I don ' t know has to out it . whe was our orinci p al but al­

though we were scared of him and I mean of her and we resoected her 

we sort of felt much closer to her that I had ever felt before . 

Q You weren ' t there when P addy Kearney was teaching there? 

A No I dnn ' t think so . Actually when I went to Inanda there weren ' t 

any male teachers and it was ~ust a one . year after I had been there 

we had our first male teacher and I don ' t think I remember Paddy . Pro­

bably he came later . 
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Q Paddy iust told me he taught there for a year (Ja) . So . you ~e 

there from which years? 

A I was at Inanda from 1966 to 1970 . 

Q So was there any ovst oolitics nr any events that ooliticised you o 
w~not? 

A I think I can remember what happened . when I was doing matirc . 

M first year in matric . we had visitors : some voung oeoole wehn were 

referred to as the Young Progressives . We had an afternoon of music . 

discussion etc and that was sort of my first real involvment in 

discussiorn . about the oolitical situation and the following year . when 

I was doing my final year that was mv last year in matric . I met Steve 

Biko : he came to our schnol : I think he was in the comoany of Barney 

Pichana. and they came to our school and they actually met quite a 

number of us and they talked to us about oolites . 

0 So what did it seem like? Was it ~ust out of the blue or did it 

make sense or how did you r e act? to seeing him and what he was saying? 

A He had a way of soeaking to oeoole . He k~ how to start at the level 

where they were and we just identified with him and with w~a~e was 

talking about . 

Q Had you heard of him before he came? 

A Actually I hadn ' t heard about him before he came . I hadn ' t heard of 

hifu . It was ••• I heard of him ~ust before we met him . I can ' t remem­

ber which one of our teachers arranged it . I think it could have been 

one of our English teachers but I can ' t remember exaxtly which one 
had arranged that meeting . 

Q Had you. heard that there were these blacks who were talking about 

blacks being on your own . and being oroud of it and that whole 
BC thing? 

A Not before he came;Bur school . it was only after I had met him that 

I heard about •• those mevement. 

Q And so this was in your last year that you? 
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A Ja , this was in my last year , in 1970 . 

Q So was this an important experience , was it an important experience? 

what was your reaction? 

A Ja , actu ally it was an important expereince and I felt it sort of 

introduced me into things . I got to know a little bit more . 

Q And then what happened when you left Inanda? 

A When I left Inanda ~went to University of Natal , Medical School and 

met Steve there again because he was a st~dent there . He was doing 

3rd year when I came . 

Q And did he try to get you involved? Did you get invo~ved in the 

BC group? 

A He de..finitelv encouraged me to get involved .ia . And actually I 

think that is how I really got involved . I was in the students 

movement - SASO . 

Q Can you tell me a bit about that? How long were you at medical 
school? 

A I was there ~ust for one year but when I left the medical school I 

went to Fort Hare and Fort Hare had a branch of the SASO and I was 

involved in that branch . 

Q Why did you leave medical school? 

A I failed : they had some regulations that if you failed more than one 

sub.iect then you weren't allme:f to repeat • 

. 
Q So at Fort Hare was BC the big topic of discussion? 

A It definitely was . Actually it was , I think at times •• it was to 

an extent where really people made it into a religion . (Laughs) Al­
most . 

Q And were you quite into that religion? 
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A Ja, I was, I was . 

Q What attracted you about it? 

A I think what attracted me about it was from the time ••• I started •• 

from my background at home I always or had been made to believe that 

black person was inferior and with this new movement I got to actually 

think and I was actuallv made to think that •• a black person was a 

hu~~ being and we had to be proud of ourselfs . So I found it to be 

a positive thing; in that I started thinking of myself more positively 

than before, because I used to think that bl~ was cursed from the 

suffering wav back home . 

I used to think to be black was actually a curse . Untill I got invol­

ved in that grouo . 

0 lilhen you say a curse what do you mean? You thought it .iust meant 

your life was so much worse? 

A It meant tha~Ylife was so much •• I ~ust you know , had this feeling that 

we were sort of God ' s forsaken children , sometung like that . 

Q And did you meet other BC leaders at Fort Hare? Anyone else who im­

pressed you as much as Steve? 

A Well , I remember meeting , trying to remember his name, I ' ll finally 

remember his name Jater on , but he definitely was quite imflue nt i al 

as well. But the oerson I was closest to was the •• I mean the people 

I had been close to were the peoole I had met whilst at the medical 

school . Th¥ used to come quite oft/en to Fort Hare . 

Q So what did you study at Fort Hare? 

A In 1972 I was a oing BSc. I. 

Q And then how long did you stay at Fort Hare? 

A My stay at Fort Hare wasn't very long because I had been involved •• 

I was involved in the students movement and in 1972 there was a strike 

at the university - it had started at the time Abrahro Tiro had sooken 

at Teflon against the Ban tu Education System and Fort H · k 
are 01c ed it 
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A up as well and there was a strike at Fort Hare . But I didn ' t actu­

ally leave Fort Hare at the end of 1972 ; I went back at the begin-
' ning of 1973 and again ~n 73 there was a strike but the the strike 

in 1973 was a ~ightly different one to the one in 9172 and all the 

students were excluded , so I was one of those students that were 
excluded. 

Some students were allowed to •• they were told they ~auld reapply ••• 

Q You mean you were excelled? 

A We were all expelled . They closed the university and asked people 

to reaooly but they didn ' t give everybody the ch~nce to reapply. I 

didn ' t get anything saying I could reapply . 

Q So ~t did you do after that? 

A So after that I •• tried to enrol with the UNISA and there was •• • SASO 

had a scheme for students that had been excluEd and weren ' t albwed 

to~Back to the univBBity . They used to call it the Free Univeristy 

Scheme whre bursaries were obtained for the stu dents and they could 
enrol for UN I SA . 

But what hapoened to me and some other students was ·around May we 

enrolled in February . and around May we got letter from UNISA saying 

we had to produce statements of good conduct . We wrote to f ort Hare 

asking for these statements of good conduct and Fort Hare refused to 

give them t o us so UNI SA automatically canc~l led our registrations , 

our enrolments . SO I was now , after UNISA hadcancelled my enrolment 

I had to find something else to do , so I applied for a temp o- rary job 
with a black community programmes . 

I went with them up to end of 1974 . 

Q Where'? 

A Thev had an office in Beatrice Street . 

Q In Durban? 

A Ja , in Durban. 
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q And what kind of work did you do? 

A I assisted with research , newspaper cuttings . It was basically doing 

newspaper cuttings and somebody was compiling all those cuttings and 

they were made into a book . 

Q And then what did you do after that? 

A I then went to •• I felt that I needed some kind of certificate or some­

thing so I would get a iob so I went to Edenvale Hospital and started 

training as a ~~xsemedical technologist . This was at the be:fnning 
of 1975. 

Q And did you continue to get t~? 

A Ja , I qualified in 1979 . 

Q So you were in Durban doing this work all the time? 

A Ja . I am now worKing at King 6dWQ~d Hospital . At the end of 1979 

after I ~ualified I went to work in Ger~iston in a laboratory, work­

ing for SA Institute .for Medical Rese a rch but I didn ' t like the 
I 

Transvaal and I came back to Durban and I have since worked at K1ng 
Edward Hospital. 

Q Why didn ' t you like the Transvaal? 

A I don ' t know it was just so far from my home town and I used to miss 

my people and I used to find myself coming home so often and I thought 

it wasn't worth it working in the Tra nsvaal. (Laughs) 

Q So from the period of 75 to 79 what kind of political things were you 
involved in? 

A We tried to set up a Black Peoples Convention branch in Pietermatitzberg 

-it wasn't very successful but we had a small grouping of people that 

were involved in itl , until its banning in 1979 , in 1977 . 

Q And once it was banned what kind of political involvment did you have? 

Did you •• had you been detained at any point? 
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A No, I couldn ' t say really I have been detained except for last year 

I was detained for in fact two days . (Laugh) 

I 

Q Up until 1977 you worked in the BC and then when the bannings came 

in Dcotober 77 what haopened to your oolitical involvment? 

A I would say from around 1977 when the organisations were banned I 

wasn ' t really involved in any grouping because in Martizberg we found 

it very difficult to regrouo into any form of political groupings. I 

would say I didn ' t really get involved in any grouping after the 
77 bannings . 

Q Do you think those bannings in effect h~lped kill BC? I mean you •• 

from after you left Fort Hare until 77 were you still considering BC 

a religion as you ~re saying before? Did you in any change your 
views of BC? 

A I would say in fact around 1976 ia, I went to the last GSC of SASD . 

I met some people there who had different views - they believed we 

needed •• that BC ohilosoohy wasn ' t an end in its~Lf . It was a means 
to an end . 

I met these oeoole and I think fromthat time on wards my ideas star­

ted changing about BC . I felt there was a need for oeoole to be 

Positive about their cnlour but I felt it wasn ' t •• I started thinking 

t~ they were right .. ·• it wasn ' t actually an end in itslef . 

Q Is there anything •• are there any examoles that yo8~Bive me of thrt 

- any way that you . or anytling that haooened to you , any experience 
you had that made you see that? 

A Ja , actually the •• experience I had was of black oeoPle wm . although 

they were black in colour I started doubting whether they really had 

the same asoirations as we had . So I sort of started thinking that 

it is not so much the colour of the oersons skin that really mattered 

because you could have black peoole who were as oooressive as some 

of the white Peoole who are in government. 

That was . I think . around that time I started to know about li , oeoole 
, 

like Gatshe Buthel~zl, one of the homeland leaders. And I remember 

around that time we did use to have quite •• we used b have some 
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A discussions about the homelands and it was then that I started think­

ing . sort of re- evaluating the black consciousness Philosophy be­

cause in BC we were sort of told that anything that was black was good . 

But after that I st~ed reevaluating that philo •• that theory . 

Q And had you not heard of Buthelezi before? 

A I think I had heardof Buthelezi before but , what I had heard of him 

was that he was •• a leader of the Zulus and that he was doing good and 

he wasn ' t like Matanzima etc . But that was sort of what I ' d •• the 

people had said about him but after I got involved with black commu­

nity programmes , iliere we were actually doing reseach especially on 

community work and I mean he •• he came into the picture and it was 

then that I got to know more about him . I think I had been less in­

fam~a~~~~t about what he actually stands for or what the homelands 
stand for etc . 

Q So that was •• what was the GSC? 

A It is the General Students Council , the organisation used to meet 

every year in , around June/July to •• it was the AGM ef the organisation . 

Q And this important GSC you went to was what year again? 

~ It was in June 1976 . 

q Were you affected~ all by the •• was it during at all the Soweto up­
risings or before? 

A It was ~ust before , just before . When we came back from GSC we then 

~ of the •• the uprisings started . 

Q So that is when you started changing . Did the up risings in any way 
affect you? 

A Well , I was in Natal and I wasn ' ' t really directly involved •• affected 

by the up rising but we read the papers: we used to have the 

World and Weekend World then and it seemed to covW~;~h~f was taking 

place in the Transvai . I remember at one stage . the house I was staying 

in . we had two reporters from the World staying with us , so we were 

quite informed about what was going on in the T 
rensvaal . 

• 
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Turn over tape . 

Q So when you started to have this change of views , did that mean you 

did anything different? Did vou kind of withdraw from SASO and get 

involved in other things or did you get i n to •• d~ vou do any reading 

or what did that mean when you started reevaluating the BC? What 

did you do about E? 

A I didn ' t actually withdraw from the organisation . What did happen 

was I started to have more discussion with the people whose views were 

that we ••• rrr struggle wa sn ' t really a racial one . I remember some 

of the people that I met . Some of them were not really in SASO and 

were quite skeptical about SASD . they were in a youth organisation 

called Nata Youth Organisation. 

They act~ally helped I think to enhance my new stand poing in relation 

to the BC Movement . 

Q And you say the struggle wasn ' t a racial one , did you start reading 

or did you talk more about other aspects of the struggle? 

A I read a little bit more and I actually had a lot of discussions 

around the sub~ect with some of the people who seemed to have • • this •• 

to look at it in the light that it wasn ' t a racial struggle . 

0 If it wasn ' t racial what was the aspect you were empahsiang? 

I 

A They were emphasisng more on the fact that it was •• People were being 

OPPressed . I mean people didn't have the right to vote - it was 

black People didn ' t have the right to vote but it was . the colour 

was ~ust used by the oppressors as an excuse for oppressing them . 

0 And did you read any economics th~ y at all or get intn th a t part? 

A Not at that stage . It was only later on that I actually got to read 

a little bit more about the fact that peoPle were even more than 

being oppressed nationally were actually being exPloited ec nomically . 

0 So 76 . 77 . 78 . did that mean you got involved in any other organisa­

tions instead? Were there any organisations aside from the BC ones? 
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q Or vou weren ' t iust as active politically or ••• ? 

A No , I actually wasn ' t verv active politically because I don ' t remem­

ber what organisations were there at ••• in that period and I think 

there was a lull politically . Quite a number of us didn ' t quite 

know what to do because the organisation that we had been involved 

in had been banned and there wasn ' t any other ones tat we felt we 
could identify with . 

~ Did vou at that stage know of anv people leaing the country? 

A Ja , actually I had •• the people that I talked about who were in the 

Natal Youth Organisation left the country around the period 76/77 . 

G Did those peoole talk about the ANC at all or haq that started to 

com~ up at a popular topic at that stage? 

A They ••• I don ' t remember them mentioning the ANC as such abut now I 

know that the ideas they had were of •• thev must at that stage have 

been probably in contact with some people who had been involved with 

or were involved with the ANC . But thev never mention it . 

Because I suopose it would have been difficult for them to mention 

it because of the security reasons . 

Q Back in the earlv 70s when you were involved with SASO did people 
in SASO talk about the ANC? 

A Well ••• they talked about the ANC but I think the people , most of the 

people iust referred to ANC as being ~banned and outside the country 

and I don ' t think they related directly to it •• I don ' t think they 
~~ 

related toAat that particular moment but I think perhaps later on 

there were some people who did mantion it . 

Q But in those days , early 70s , do you remember what you thought of the 

ANC? Were people critical of the ANC , they thought BC was better , 

thought ANC wasold time or diDd they not mention it~? 

A I don ' t quite remember . 

Q Ok so then that was 78/79 , then did vou start getting involved in any 

organisations? 
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A It was actually at the end , in fact the beginni~ of the 80s , ~ly 

80s , in 1080 when I starttd in Durban . I got involved with a womens 

groupthat was organising the womans day commemoration, but that 

group was meeting •• I mean from 1980 they used to meet only once , 

sort of a round the time of August 9 , but I have been with that group 

from that time and in 1982 we decided to make that •• to be more perma­

nent and to form an organisation and I have been involved with that 

organisation since then . 

Q Which was the organisation which was famed? 

A At that time it was known as Durban Womens Group but it is now known 

as Natal Organisation of Women . 

Q Now why , what drew you to a womens organisation? It is ~ust , I think 

quite interesting because I would just be interested to know how 

political black women would get involved~th an organisatioR~~tlRg 
women? 

A Ja , actually , once at .working at K. Edward VIII I got to know some 

people who encouraged us to commemorate August 9 and •• 

Q Black womena or ? 

A It was black women , ~a , but not , it wasn ' t completely black . I remem-

ber we had one white wom a n . But from discu s sions with this group of 

people we felt that there was a need to organise our women because 

so many of them were unorganised : like quite a big number of them 

hadn ' t heard of August 9 and after starting to commemorate August 9 

we found that there was some interest for ••• coming from the women . 

There was potential we felt in organising them into an organisation 

where they could ta~kle some of the common problems they suffered as 

women . 

It was then that we even discussed even deeply the triple oppression 

that bl ack women suffer in this country . 

0 Was that the first time you had considered the role of women? Ha d 

you thought of , getting involved with , on womens issues before that? 

A Before that I had ~ust been involved in 
general organisations and I 
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A hadn ' t thought of going deeoly into the problems women suffer as 

women . In fact I don ' t remember really sitting down and discussing 

it with anyone but since the time around 1980 when we started meeting 

and commemorating August 9 it is then that I started thin~ng that 

women do suffer in addition to the problems and oooressions they 

suffer with the men , they do suffer additional problems and I felt 

then that I would make it my priority to organise women . 

Q Were you involvedm other political organisations at the same time? 

A I , around that time , concentrated mainly on building the wom~ns move_ 

ment . It is on l y in 1983 when the UDF was formed that I •• I mean our 

organisation affiliated to the UDF and then I got involved with the 

other organisations as well. But even then I felt that I needed to 

concentrate a lot on the womens organisation because I felt that the 

women are still not organised . 

Q And do you think tey are organisable? Do you think it is a good ••• 

women is a good base for organising? 

A I think it is but we definitely have to work much harder becau s e we 

know our socialisation is such that women don ' t really see their role 

in the struggle or their •• thev are made to think that they only have 

to olav a suooortive role so we •• I feel that it is imoortant to make 

them realise that they actually .have to olay a more active role and 

be in the forefront . 

Q Just l et me take it back from when you moved from the BC and saw a 

different ooint of view, how did your view of white oeoole chanqe 

at all? I mean when you were back in the days when you said it was 

like a religion, did ynu have contact with whites back then? 

A I think I had very little contact with whites . The whites that I 

had contact with were sort of the lecturer s at Fort Hare and thev 

didn ' t have to encourage •••• change my views, because thev ~re definite­

ly . you know I don ' t remember any of those lecturers that were friend­

ly towards the students . So at that stage I think I had very little 

contact with white people and the tendency really was not to have any­

thing to do with them because they were all viewed like the enemy . 

I remember at some stage we , the question was raised about the 
25 1 
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A good whites and I remember the answer that one of the leading people 

gave : the answer was that when you see a snake you don ' t wait to see 

whether it is a poisonous one or not. I actually think there is some­

thing wrong , definitely wrong with that type of analysis but at that 

particulat stage that was the type of thinking that the people around 

me were •• I mean had and even myself . I must say I was influenced by 
that type of thinking . 

Q And on that level of just dealing with whites, how did that change? 

I mean that •• did that get broken ~ own by meeting progressive whites 
or was it purely a theoretical thing? 

A No I think it was definitely changed by meeting progressive whites , 

then I sort of . from that time onwards got to realise that it wasn ' t 

at all the colour of the persons s~in that decided that t~ were 
on your side or not . 

0 Did you meet any particular whites or any particular whites in any 
organ isation? 

. 
q The whtes that I met in ••• let me try and remember, I am getting a bit 

confused now . There were some white people that I met , like around 

1979/80 , the whites that were in the group that we famed, the womens' 
group . 

Q And did that make you , I mean were you arprised to meet whites who 
were progressive? 

A No , I won't say I was surprised at that stage because from 1976 on­

wards my views had started changing about the white people and about 

BC . So it sort of , when I met these people and found them progressive 

it sort of confirmed in my mind that it was true that there were some 

progressive white people and it wasn ' t the colour that mattered . 

0 Then with your involvment with the women a grap, with now , did it matter 

that your son was born and do you think that being a mother made you 

i~v olved or aware or even more sensitive to womens issues? Was that 
at all a factor? 

A I ~think in a way it did really influence my involvment beca~se I felt 
't I f 1 
1 ' e t that I was, I had an added responsibili t y to this child 
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A so it was important that I work very hard towards change . 

I also at that stage was experiencing, I felt that as women we were 

disadvantaged in a way beca use we had the ••• total responsibility , 

especially as unmarried woman/mothers . So I felt that Lt was quite 

an important thing for us to be involved and reassert our oositions . 

Q During this time you were involved with now , from the 8Dspan you 

tell me about how your direct politics changed . You said that you 

had started to change . but how did you become more open to a Charte­

rist ) a Freedom Charter; kind of analysis? Can you tell me a bit 

about the organisations and those things . how you changed? 

A Ja . actually when we •• around the time we formed the organisation I 

remember I hadn ' t heard about the . I must say I hadn't heard about 

the womens Charter until then but we had a lot of discussions about 

the Womens Charter and we decided that we were going to make it the 

basis of our organisation . We drew our constitution from some of 
their ooints that ~ere in the Womens Charter . 

And around that time I also got to hear about the Freedom Charter . 

And although our organisation ha s n ' t fnrmally adooted the Charter we 
I 

as an organisation we believe m the Freedom Charter . 

Q How did you come to know about the Freedom Charter? Can you remember 

who told you or how you came to hear of it? 

A I can ' t remember exactly how I got to hear about it but I had •• I knew 

of the Womens Charter e efore I heard of the Freedom Bharter . 

Q Really l 

A Ja . (Laughs) 

A 

And what was your reaction when you heard about the Freedom Charter? 

Well ) my reaction was that ••• what was . I found that what was on the 

Freedom Charter was what I had started believing in already you know . 

From the time my views had started changing about the ••• racial asoect 

then I sort of fLlt that the Freedom Charter confimed what I already 

started to understand and to belive in about the nature of our struggle . 
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Q !Jihat does your ~name mean? 

A Nosizwe . ( ) ) you know at the begginning of girls names . actua­

ly mean mother of •• you know , like norma 8 a is mother of kindness 

so in my case Nosizwe would be Mother of Nations . 

Q And have you known other women of that name? 

A I have met some people with that name . In fact there were two g. ls 

with the same name . I think it is basically a XhEa nmme, I haven ' t 

met Zulus with the same n arne . 

Q And is your mother a Xhosa? 

A No actually my mother didn ' t give me the name . My mother is Zulu . 

Her uncle gave me the name : He is Zulu but I don ' t know , I think he 

just liked the sound of the name and that is why I got it . 

Q So it wasn ' t a political , was it at all polittal? 

A No it wasn ' t political , I think they ~ust like the name and they gave 
it to me . 

Q And your son , how did he get his name? 

A My sons nmme is Mandela . He was born in 198 1 and I remember I had 

met his father in 1976 and actually he was quite an influence in the 

way I started seeing things because he seemed to have understood it 

much earlier than I had and at the time my child was born he , we 

~ust fL~ we had to give him a political name . We had to name him 

after somebody , that we admired and Mandela was sort of the answer . 

He gave the child the name but I agreed with him , 100 %. 

CJ So has it caused people to turn their heads and people who don ' t know 

you do they get surprised when you call him)the name Mandela to a 
chi 1 d? 

A I have definitely had remarks about the name and I remember at the 

time I had to register him at the hospital people definitely passed 

remarks about his name . A number of people were quite pl e ased I 

had given him that name but some were not too sure that it wouldn ' t 
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A give him problems coz thev seemed to think that because Nelson Man­

dela was in prison because of his beliefs so anybody who had that 

name might ha ve problems , for instance i n t h e government departmen ts 

if say the person was aoplying for a ~ob or even at schoool : they 

felt that maybe he would be victimised by some teachers who are pro­

go v ern~e~. But I didn ' t get the feeling that they were against the 

name as such . It is just that they wondered if it wasn ' t goi n g to 

present some problems later on . 

0 How do you fee l about that? 

A I actually feel quite confident that he won ' t have problems . I feel 

though that it is really a responsibility on mv part because it would 

I think be disasterous if he ••• I mean ffter we ' d given him this 

name he turned out to be something else : turned out to perhaps be a 

reactionary or something (Laughs) So it is a responsibility in that 

respect : But as far as him experiencing problems I think he will 

cope with it or I think we will cope with those problems . 

0 Does he know what Mandela means? 

A He ••• I think knows what it means because I remember initially when I 

used to take him to meetings and he used to hear his name being men­

tioned because he tlmught they were singing about him . He actually 

used to think they were singing about him , but I don ' t remember if it 

was I that told him or he heard that there was actually another Man­

dela and now when we sing or when we ~lk about Mandela he a~ys aks 

me 'are they talking about the bigger Mandela ' and .I say ~a . they 

are si~ng about the bigger Mandela . He knows now who Mandela is and 

he knows that Mandela is in prison; 

0 Do you worry about him when he is older getting trouble from government 
people? 

A Well , I would say I do tend to be worried a little bit but somehow I 

think , I am a bit more positive about it . I seem to think that we ' ll 

be able to cope with those situations . 

0 Do you ever think that things will change before it becomes a problem? 

A Of course that's another thing now . I definitely (Laughs)vou know 
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A like people ask me what will happen now when he has to apply for a 

pass and I say there won't be a pass. Laughs. There won't be a 

reference book then, he •• 

Q Nosizwe, do you want to talk about his father? 

A Actually , I think I do •• shy laugh. 

Q So can you tell me a ~ about, you met him - was he one of the peo~~ 
was he a SASO person when you met him? 

A Well, I met Ben in 1976, I think, no it was the beginning of 1977. 

He was in Pietermaritzberg at that time and I got to hear that he 

had just moved to Pietermaritzberg. He had been at Vets, the year 

before, in 1976 when the uprisings were •• when the uprisings took 

place in Soweto. And actually that had been one of the reasons for 

his coming down to Pietermaritzberg; the police were after him and 

all that. So he felt he would be better off in Maritzberg. 

Q Was he from Pietermaritzberg, that he decided to come there or ? 

A No, he was born in Alexandra, he has always lived in Alexandra in 

the Transvaal. He only moved to Pmb. in 1976 . 

Q So did he know people, was that the reason he came? 

A He knew some people , yes . But I think he would have gon~ anyway 

where he would have been ••• the way he would have, where he perhaps 

would have known some people ; he just had to get away , he thought he 

had to get away from Joberg at that particular time because it was 

not safe at a ll. 

Q So you met him in Pmb? 

A Ja, I met him in P~. 

Q When you were working up there or ? 

A Ja , I was actually still training a s a medica 1 technologist . 

Q And was he one of the people who started talking about the •• more of 
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0 the Charterist point of view? 

A Yes . Definitely . Actaully it was through Ben that I got to nEd a 

bit more and to be involved in discussions . He was an avid reader . 

He could read the whole day and he b~ught home some books and I read 

some of the books that he brought and we used to talk about the 

struggle and I think he definitely had an influence on the way I star­
ted seeing things . 

I 

In 1977 he was also in BPC but he criticised the policy and he criti-

cised the constitution quite a great deal . And then by 1977 . before 

the orqanisations were banned we went to a conference in Conoina . 

sc~where outside Durban . there is a conderence center and I remember 

askingus discussing the economic Policy and he wasn ' t Pleased at all . 

So when we came back we discussed it and I sort of got to unde~and 

a bit more about things because he exolained to me why some of the 
things weren ' t right . 

0 Where do you think he got his oolitics from? That he was so (ar ahead 

or different from the SASO e eoole or the BPC people? 

A I am not sure really because he didn ' t really tell me where . who he 

had been in contact with but I knew then he. that he admired peoole 

like Harry Gwala : Harrv is from Pmb . and I don ' t knnw I think Perhaps 

he might have been inflEnced by them somehow . 

0 Harry Gwala? 

A Yes . Harry is~~he moment serving a life sentence on Robben Island . 

He was imprisoned earlier on . I am not sure whether it was for 15 

or 20 years . no I think it was a slightly sh e rter sentence that 20 

years and was released but he was imprisoned again . He is now werving 

a life sentence . He is from Pmb . 

Q So Ben had met him? 

A I think he had met him because I know he had great hirespect for him . 

0 And was he . did he talk about the Freedom Charter? 

A I don ' t remember his referring to the Freedom Charter but in later 
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A years yafter I had moved to Durban I used to visit him in Pmb . and 

we used to ~k about the Charter then . 

Q What kind of work did he do in Pmb? 

A He is an artist . He used to work initially for ••• he used to work 

with African Art Centre . He used ••• he was an artist and used to 

draw some pictu r es . he sold some of his works and then he left that . 

Actually it was more of a he wasn't employed by the African Art 

Centre . he ~ust used the premises and they sold his work . And he 

needed to make a living . He didn ' t like to~ll his works . I mean 
his art work . 

He then got a job with community care centre . He used to start some 

pro~ects for the Community care centre . He worked for them for some­

thing like two years and at the time of his arrest he was working 

for the lay ecumenical centre . also working as a community workers . 

End of tape . 
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New tape , side A 

Q •• rest of the events leading up to it that made you think something 

could happen? 

A I wasn ' t quite surprised about his arrest . I knew , I had an idea 

of his involvment at the time of his arrest , so I wasn ' t quite surp­
rised . 

Q And can you just tell me a bit about it . How he got arrested and 

what the case, what happened about the case? 

A Ja , a t the time of his arrest he had got in contact with a person by 

the name of Tabiso Mahlobo , who was charged with him and according to 

the charge sheet , the indictment , he had assisted Tabiso either in 

providing accomoda~ion for him or also helping him with things like 
transport etc . 

Q And what was Tabiso c~ged with? 

A Tabiso was charged with , I think the main charge was treason . He 

apparently , according to the indictment had blown up the , I think Jt 

was the City Ha ~ l . not the ci ty hall , but one of the buildings in 
Pmb . 

Q By the Supreme Court? 

A J a, it was the Supreme Court . 

Q And do you remember when that Supreme Court went up and it was bomb . 

ed and all the reaction in Pmb? 

A Ja , I can remember . Act~ly after that there was a song about it . 

Laughs . There is a song . I don ' t know if you have heard about it , 
it says . 2ulu. 1 The Supreme Court is on fire . 

'' " The boys from Mkhonto burned it yesterday . 

So a song came from the . that event . but at that stage I didn ' t know 

who had been involved in the bombing of the Court . 

0 Was everyone taking heart hfrom that? Was that an important event? 

The fact that the Sup~ 
Court 58' . 



P24 Interview N Madlala 

0 could be bombed like that? 

A Ja . definitly and in fact the peoples ' comments was like they should 

be bombing more of those places (Laughs) 

0 Were you . were you surPri~d in retrospect to see that there were 

some local activity involved with that . that this case came out of 

it or was it to be expected? 

A Could you ~ust rePeat the question? 

0 I ' m saying . I don ' t know if I ' m asking it very well . I am just won­

dering if you were in any way surprised or w~her you exoected that 

oeople would be linked to that bombing? I mean when they were arrested 

and said it has to do with the Supreme Court bombing . did you get a 

surorise? 

A We l l> I didn ' t really get~ surPrise . although I didn ' t know what 

sort of involvment he was in: I knew that it was definitely something 

that the government wouldn ' t be Pleased with . I didn ' t really know 
I 

what it was because h1s oolicy was that I shouldn ' t know what he was 

doing esPecially in relation to things like that and I actually 

thought it was wise and I didn ' t ask questions . So I did know that 

he had been involved with it but when I got to hear it I wasn ' t sur­
orised to know . 

0 Did you live together? 

A We lived together up to 1979 . that is when I moved up to Durban . he 

was still li\.li.ng in Pmb . and we .iust used to visit each othzr after 
that . 

0 An d where were you when he was arrested? 

A I was in Durban . I was at K. Edward and I got tn hear that he had 
been arrested . 

0 The whole time that he was obviously involved did he handle it well? 

A 

Did you ever notice him being nervous or worried or do you think 
he ~ust kind of handled it? 

All I can remember '19. 
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A really was I think he used to get quite excited in . not in the nega­

tive sense . I won ' t say he was nervous or worried , but I think he 

used to feel that he was ding something for the nation and he was 

quite proud of it . Not that I would say there was •• say a particular 

time when I noticed this but I sensed that whatever he was doing he 

was quite pleased with himself for being involved in that type of 

Q Do you think it took a lot of his time and effort or was it something 

he could just do on the side? 

A I think ft actually took quite a lot of his time . There was times 

when we saw very ·little of him . 

Q And do you think anyone suspected him? 

A Well , I don ' t think they would •• they suspected that he was inv •• so 

deeply involved . They were well aware he was involved with the 

Youth Grouping in Pmb . He was one of the founder members of the 

NCO Matiwane Youth League . So from that a~e they would have had 

some focus on him but I don ' t think they thought he ' was more deeply 
involved than that . 

Q When was he arrested? 

A He was arrested at the end of 1983 . 

Q And how long was he in detention Wore anything came out about the 
" trial? 

A They didn ' t keep him very long , as they •• sometim§s they take more 

than $ix months but he was , ja , I think he was detained in November 

1983 and his first appearance was in March 1984 . 

Q And were you there in court for the appearance? 

A Ja . I was . I was there. 

Q Had you been able to see him in detention before that? 

A Actually not . I don't know for some reason the Security Police were 

very negative towards me . They didn't allow me to see him . I saw 
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A him for the first time when he appeared in court in March , it was 

the 8th March . 

0 So how did he seem in court? 

A He together with the two other people who were accused with him were 

ch~ned but it didn ' t seem to affect them at all . When they saw us 

in the courtroom they shouted Am~ndla and they seemed actually to be 

in high spirim which encouraged us coz we sort of thought they would 

be miserable or something . They were in high s~irits. 

Q And after that, did you get to see him at all or was it only in court? 

A I was able to see him . Ja , after he was charged he was allo~ visits 

by anyone and I did see him after that . 

0 Did his oarents also visit him? 

A His mother , \ES · 

0 How did she handle it? Did she get upset? 

A She was really unset . but I think after some time she started ••• I 

think what she . really unset her was she didn ' t know what was going 

to haooen to him . But because of the suooort that all the peoole 

around her were giving her she sort of got to terms with the situation 

and I think started accenting it and actually she was quite proud of 
him in the end . 

0 And how long did the trial go? 

A It was a short trial . After the first aooearance in March they aooear­

red again in May and the •• I think it took only a week before they were 

sentenced or maybe two weeks . I think ja . about two weeks . 

0 And were you exoecting a heavy sentence? 

A I used to attend the Proceedin gs and I . from what was said in court 

and from what some of the state witnesses had said . I thought he 

would definitely be in for a long time . So when he was given ten 

years I thought it is much 
lighter /~0. 
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A than I had thought they w auld give him . 

Q What were the state witnesses saying that made you ••• 

A There was one person who was , had been very close to him and I mally 

don ' t krrw what happen s to him but for some reason he was on the side 

of the police , I don ' t know why he gave incriminating evidence . Like 

one of the charges was that he had taken people to Lesotho for indoc­

trination and I felt this person could very easily have said he didn ' t. 

I mean , Ben used to go to Lesotho and Botswana to exhibit his art and 

the lawyer put it to him , to those state witeness , he asked him if he 

didn ' t think Ben had gbne to Lesotho to exhibit his work and ~is guy 

said definitely not, so I thought he was definitely nailing him 
down . 

Q Were you angry that guy could do that? 

A Mae than angry I was very disappointed because I had a lot of faith 

in him . I think the anger came afterwards but I was definitely disa­

pointed and I wondered , I started asking myself what really happened 

to this guy because he was one of •• he was the last person I had expect­
ed to give evidence against him . 

Q Was Ben angry or bitter or anything about it? 

A I remember once we were •• I mea n after this person had given evid ce 

he , Ben at the end of that days proceedings , when they were taking 

Amor •• taking him away to the cells , actually he shouted to the crowd 

and told them that Faith had sold out , Faith had sold out (Gr ~~?~ 

and I th~ght it was very painful for him because Faith had been very 

close to us all . So I think he did feel very bad about it . 

Q Do you have any idea why he would have done that? Did you see any­

thing in his face at all , or the~y he spoke that made you feel why 
he would have done it? 

A Up to today I~ still asking . mysaf that ques+ion . Actaa lly I just 

don ' t •• I just can ' t get hold of anything that ' s out put as an excuse 
for him having don e that . 

Q Have you see n him outside of court? 
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A I haven ' t. Actually I don ' t think I would have wanted to see him 

because I don't know how I would have handled ~because we had a very 

good relationship before this happened and I am not sure really how 

I would react to him now . So I think it ' s best that I don ' t see him . 

Q Do people say he is still around or has he left or where is he? 

A I hear he has left Pmb . He has been given a job somewhere in Tr~ns­
vaal. 

Q Do you think he would have had to or just do you think it would have 

been difficult for him to stay? 

A It definitely would have been difficult for him to stay in Pmb . 

Q Did Ben get to see Mandela at all during the trial? 

A Yes I used to bring him to the court . 

Q Did they let you bring him in? 

A They , initially, I used to take him tight inside but towards the end 

they , I don 't krrw for some reason they don't want him to go in so 

I used to wait outside with him . 

Q And how old was he •• that he was •• 

A He was about two. 

Q Did he know what had happe~ to his father? 

A I don't think he unaerstood and I don't know whether it was good or 

bad that I took him but I don ' t •• he seems to be qui t e bitter about 

the police . You know he d~finitely talks, when he iBl k s , when he 

talks about the police I can see anger in his face because I think he 

sort df perhaps , that was his first encounter with the police and saw 

them with guns and I don ' t know for some reason he thought they would, .. 

there are times when he asks me if they are going to kill him , if they 

are ging to shoot him and I have to tell him no they are not going to 

kill him . 

Q And if people ask where is his father what does he say? 
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A He tells them Ben is in prison . 

Q And what does he say why is that? 

A I haven ' t really asked him why , ~utI have actually been talking to 

him and I think he understands now that he •• because I would have ima­

gined from what perhaps he '~uld have ~ from other people he would 

have thought Ben was i n prison , I mean people think of prison as a 

bad place and they would talk of people who are in prison , they would 

say the peopl~~~~tfison have done bad things . So I felt that it is 

important for me to put things right as far as Ben and I think he 

does understand that Ben is there because •• in fact he talks of Ben as 
being a hero . 

There is another child , his father is serving three years because he 

refused to give evidence and Ben talks of this boy ' s father as a hero 

- He says Malibu ' s father and my father are heroes . 

Q So have you had some visits with Ben since he was sentenced? 

A Actually I have had only one visit and it wasn ' t an official visit . 

I have made applications and my letternhave just not been replied , 

answered . So in June this year his mother had a visit and I just 

went up to Joberg and we managed to see him . 

Q Where is he bing held? 

A He is being held in Diepkloof . He was originally held in - ?retoria 

Central Prison , that was when he first started his sentence . In 

around August he was sent to Robben Island and I think it was in Novem­

ber the same year , he was transferred to Diepkloof . 

Q So has he written to you? 

A Yes he has written to me . I haven't received all his letters . I know 

this because when we wen t to visit him he was talking about things 

that he had written to me about and I hadn ' t received those letters . 

So I think it ' s not all the letters he writes that go through and the 

letters that I have written to him , not all of them ge t through to him . 

Q So what has he talked about? What was he saying? What kind of things 
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Q does he talk about in prison? 

A Wh en I went to visit him I was actually pleasantly surprised because 

I found him in high spirits and I didn ' t think he was just put t ing 

up a front . I think he definitely was •• coping with the situation 

and I asked him what was helping him and he said he , what was helping 

him was he is not alan§ , he had got, I think there were about ten 

of them , or there were about ten of t hem at that particular time and 

he was saying they used to have discussions and he had good books to 

read so he seemed quite happy under the circumstances . 

And physically he looked well . 

Q Now all of this that has happenn to him , do you think it ~s in any way 

made him bitter in a racial way? Has he ever said anything to indkate 

whether he ~ still supports a non racial point of view? 

A I think he still definitely supports a non racial point of view . 

Q How do you know that? Has he •• how would you have gotten that? Has 

he said anything in his letters or? 

A Ja , he ' s definitely said in his letters . Not, he can ' t really sa y it 

exactly as he • • he can ' t say it in that many words but I know he hasn ' t 

hanged his stand. 

Q And what about yourself? After all that has happened don ' t you ever 

feel bitter about the whites who have done it to him? 

A I feel bitter about the people that did it to him but I don't , I ~er 

I don ' t think of them as whites, I just think of them as oppressors . 

I don't think I feel more bitter towards them than I do feel bitter 

about even some of the bl ack people who are in a similar oppressive 

situation, I mean who are actually oppressing people. Like I mean , 

in , right here with some of our people have actually ·last their lives 

at the hands of black people . 

So I don ' t really think •• I don ' t think of it that way at all . 

Q What about for Mandela, your son, does he ever say/see things in a 

racial way? Does he ever ~say mummy but why bsare these whites like 

this or anything? 
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A I won ' t say he has •• • I haven't heard him say that . I don ' t know 

whe~r perhaps its because I ' m staying in a mixed , we have got whites 

in this house and he ' s relating to them more as I mean he is relating 

to them , first as humans and then as , he knows now that they are 

white people . But I don ' t think he sees , he looks at it negatively . 

I 

Q And how long have you bee n stay1ng here? 

A I have been staying there, this , at the end of •• in October it will 

be my third year here . 

Q In this house? 

A Mmm . 

Q How did you come to move to this place? 

A Actually at the time I moved to this place I ~s in a desperate situa­

tion . I needed accomodation and I could have actually gone anywhere 

and I knew somebody who was staying in this house who was moving out 

so I moved in . 

Q And is it just yourself and a white women staying here? 

A It is myself and that white woman and two white males . So it is 5 

of us , plus my child . 

Q How do you fi n d staying in a white area? 

A There are some problems , definitely there are some problems in the 

sense that I am involved in a wom a n ' s organisation and I am also i n­

volved in a youth grouping and I find it difficult to operate from 

here because the people that I work with aren ' t in this area , so in 

that respect it is a problem . And also it is a problem in the sense 

that like the people I am working with are experien cing problem~ likQ 

with housing etc . and there is a problm When I have tomove into a 

white area and lea ve them in that situation . I feel I want to do 

somethi n g about their sit uation . That s , I am actually looking f or 

a house in the township . I think it will be better for me to move 

into a township simply because of thatrns son and no other reason . 

Q Has the NOW is it~ woman~r for woman? 
I 369 
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A 

Q 

A 

Q 

It is of women . 

Is it a non racial organisation? 

Yes , it is a no n racia l organisation . 

1-\ • 
Now , what does that mean in practice and why is that? C n you JUSt 

tell me someth ing about the origins7 I mean why didn ' t you think 

of having a black womens organisation? 

A What it actually means is that our apporach and our belief is that 

we are working towards non racial society and we feel that we need 

to have the participation of all the people in the process of change 

because we feel that in a~ much as black people have been affected 

by racial situation some white people also have been affected because 

of the fact that we are ~not made to, we are made to 1~~ seperately. 

XX~So we feel that it is an important process for us to start to know 

each other better and if we are working towards a non racial society 

I think we can start living it now . It is possible . Whereever it is 

possible we are encouraging it , so il!that is why in our organisation 

we have got white people , we have Indian people and so called coloured 

and Africans . 

Q Are the majority African? 

A The majority yes , African . 

Q And are you part of a national body? You are affiliated to UDF? 

A Ja , we are affiliated to the DUDF and I am actually in the regional 

executive as well . 

Q And how do you relate to the federation of SA Women or Fedtra? 

A Federation of Transvaal Women ; we see each other as sister organisa­

tions ; in the Western Cape we have got the UWO and to a large extent 

they encouraged us to form ourselves into an organisation . And also 

in East Lon don we have a group there , as well as in P. E. We see each 

other as sister organisations , sort of have the same basis and our 

constitutions are basica1y the same . 

Q And how do men see the organisation? Do you have support from bla •• 
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Q from men in the community? 

A Well , the men that were involved with , in the general organisations 

are supportive towards the womens organisation although the tendency 

for them to want to dictate to us in terms of what sort of programs 

we$10uld be invovled in and I think there is still a bit of suspi ­

cion about why we have formed ourselfs into an seperate organisation . 

There is a bit of suspicion because they don~ know whether we, what 

actually our focuslE but for these that understand they are quite 

supportive . 

Q How do youexplain to people or to men if they say well, you say 

you are non racial , so you don't want exclusivley black organisations , 

why do you have an exclusive womens organisation? Do you ever get 

that? 

A We have had that type of , say people are wanting to know about that 

but I think it is actually not a lot of people that have raised that 

question although we have made it quite clear that we feel it is 

important to organise women quite seperately because of the nature 

of their opp{ession . We feel that women are suffering in addition 

the other forms of oppression - they are suffering like a special 

type of oppression and we need to get them out of th a t , we need them 

to , it is important for women to gain confidence and then they will 

be better able to participate in the general organisation and actual 

ly to be in leading role o1and in the foreground. 

Q Is Dorothy Nyembe in your organisation? 

A Yes, she is in our organisation . 

Q Did you do anything when she came out of prison? Did you arrange 

to meet here? Were \you involved in any of those things? 

A Ja , actually our organisation organised a welcoming party. I think 

it was in March 1984 when whe was released and t~ particular time 

we didn ' t have a branch in PMB but we did have some working relations 

with people in Pmb and they were also preparing in case she was re-
...,. 

leased from Maritzberg Prison but in Durban itself~ w~ere planning for 

her release . We had a welcome ~party for her . It was actually a 

rally . We had people from C. T. and people from the Transvaal , they 

!, 9 
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A came to our welcoming rally . 

Q How do you think she reacted? Do you think she was sruprised to 
see all that support? 

A I think her first reaction was she was surprised to find that there 

were people ~who would still organise , in her own wo~ds , 'like thej 

used to organise in the 50s ' - she was quite pleased , pleasantly 
surprised I think . 

Q ~Can you describe to someone who doesn ' t know who she is why you 

thought it was important to take her up as a member and a symbol? 
What does she mean? 

A TO us Dorothy meant sacrifice and we had read about her involvement 

and we found it really amazing~ the amount of stre~h she had , her 

leading the boycotts in Natal we read about . ~And we felt that she 

symbolised the strength that women can have and so she was an inspira­

tion to us . And in fact she still is an ins~iration to us . 

Q How do think it has been for her since she came out? 

A ~ell , she had some practical problems like accomodation etc and she 

had some problems in her area in terms of you see at the time of her 

release , some of the papers started carrying her story and they actual­

ly mentioned \some of the people who whad been involved in the ttial 

and when she came out I think some of the people were uneasy about 

her and) Because they had probably been involved in her case , so she 

had to actually eventually leave Kwa Mashu because she was getting 
threats . 

Q F~m? 

A Inkata . But in terms of her political involvem~t , I think she has 
thrown herself right into it . 

Q Before ~s~ she came out when you were starting to reed about her, 

did you know about this business of Gatshe Buthelezi being a state 

witness against her? Did you know , had you heard about that before? 

A I had heard about,it ja . 

Q When? 
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A I think a few years before her reMEse . 

Q What did you thU k whe~ you heard about it? Was it a shock to you? 

A Well , I thought Gats~h~was bad but I didn ' t think he would have gone 

to that extent . 

Q Do you think that a lot of people knew or ~do you ~think it was a 

surprise when she got out to bring up this business~ of what he had 

done'Z 

A I don 1 t tfuink many people knew about it . I think it~l only around 

the time of her release that people got to hear about it . 

Q So do you think in a sense she is a bit of a symbol of resistance 

not only against the state , but against Gatshe and that kind of •• ? 

A Ja , I would say that . 

Q Can you talk a bit about that? I was jus t thinking of the fact of 

the fact I 1 d said before that you were a Zulu and you know , urn , but 

maybe can I just ask you , just to take it back a bit , to yourself and 

then with Dorothy ; When you were _growing up in Natal did you •••• 

End of tape . 



·r..3s. 
Tape 2 Side A N, rYlqd(Q to... . 

Q And wertyou brought up to feel like you were aware of being a Zulu 

and can you tell me about when you heard of Gat s he and that kind od 

thing'Z 

A Ja . I would say when I grew up I was quite aware of myself as being 

a 2ulu and it meant a lot to me , in a way . I mean I read about our 

hEtory and about King Shaka and I was proud about my being a Zulu . 

Q And do you remember ••• I guess we talked about this before but even 

if it is repreating it a bit , but do you remember hearing about Gatshe 

and about his move~t as something that was Zulu pride? Did you like 

it when you first h~d about it? 

A Ja , my first reaction was pride because I •• my first reaction was 

here is a Zulu and leading a nation and~ey are talking about him in 

the pap ers and all that . It was only later on when I really started 

analysing the situation when I started wondering about hi s sincerety . 

Q And the people from your village do they like Inkata? 
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A Well . I think it would be correct to say that their present attitude 

towards Inkata is a negative one . I remember some time back they 

were sort of neutral towards Inkata but lat£l y they are beginning to 

talk about Inkata as •• they are beginning to say they don ' t understand 

this movement . They don ' t think it is a ••• serving the interests of 
the people . 

This I say with s onfid.e..t'lce because I have ••• . iust in the past year and 

in fact up to now there is some tri aal fighting in my area and the 

people in the area . the one section definitely believes they are right 

and they have made representations to the KwaZulu Government and 

Inkata and the results they have got from there are •• have made them 

to regard/start thinking what is this Inkata all about . Because they 

•• the reaction of the Kwa Zulu government has been . as far as the 

people are concerned . a verv unfair one because they have supported 

this other chief and the reasons for supporting this other chief was 

that the person who was supposed to take over had royal blond in him 

in the sense that he •• his mother or • . ia . his m:ther was from the Kwa 

~ul~ Royal family and the people they don ' t believe that is the basis 

for having him as the local chief . They believe that they have got 

their own chief and that is the chief that must take over . So they 

are not at all pleased with the way Inkata or KwaZulu govermment have 
tried to solve the problem . 

0 And aside from that business in your home area . when you came to live 

in Durban did you find Peoole who did ~suooort Gatshe? Did you find 

other ~lus who said this is our leader . you should join? Did you 
get oeoole trying to get you to join? 

A Ja . actually there is a man at work who keeos saying I have lost my 

identity because he feels we should ~ust support him because . he is 

Gulu and it •• I really have tried to have •• to make him think before he 

supoorts but he ~ust won ' t see reason . He just supports him because 

he is a Zulu and he thinks I am mad not supoorting Gatshe . 

0 So have you never joined? 

A I am actslly a member of Inkata . (Laughs) That is very interesting 

I think . in the sense that I don ' t agree with Inkata : I don ' t support 

them but what haooened was I needed to be registered at work and it 

didn ' t matter how much I resisted ~oining Inkata . I was told I had no 
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A ootion . I .iust had to join Inkata . So I am a card rnrrying member of 

Inkata . simoly because I had to be registered as a worker . 

0 Registered where? 

A You see~ for me to be registered as a worker in Durban I have got to 

have a residential address which means I must be registered in one 

of the townshios . So what ' s haooened was I had to get somebody who 

has a house in the townshios who was oreoared to take me on as a 

lo~er. so for me to be able to get that I had to get Inkata member­

ship , ~ was no other way nut I was told. 

0 Mmm . But do you go to any nf their fu~ctinns or do anything? 

A I won ' t be seen in any of their functions . Laugh 

0 Why? 

A Because I .iust dnn ' t agree with ••• thar oolicy at all . 

0 But overseas oenole or oeople who are white liberals or some people 

would say but h~ is Christian . he is moderate . he is not a racist . 
what would you say to that? 

A I think they need to know a little bit more about him. I think he is 
definitely a racist . 

0 Why? 

A He •• ah. I •• to start with he •• Inkata is Zulu ~rginisation and I remem-
, I 

ber in 1980 we) during the school boycotts . he dtif~ni tely shid state-

ments in the oaPers about Xhosa lawyers who were misleading Zulu 

children . But that particular state ••• Griffiths Nkonya was definding 

the school children . There. was a case and he was tt"ei.r lawy~er and 

it was at this stage that Gatshe said soemthing about Xhosa lawyers 
misleading the Zulu children . 

And he has made statements around that time as well ; there was a 

reporter who was working for the Daily News , he is Indian , he gave 

some reports in the oaper about what was happening in the townships . 

About how Inkata was repressing 9udents and Gatshe ' s statement was 
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A that he wants to warn those Indian reporter , he wants to warn him 

about Zulu wrath and anger which will drive him into the Indian 

Ocean . Those were his exact words . 

And there are times when he has talked of you know , he wants to 

remind the Indian communitv about 1949 which to me is definitely rac­

ist , coming from somebody ~who is supposed to be a leader . You know 

a~bout the conflict in 1949 and for a person who ' s supposed to be a 

leader to be saying statements like that . saying the Indians must 

remember 1949 and the Zulus are capable of doing worse things than 
thev did in 1949 . 

C And . with Dorothy Nyembe , ~ust in a brief way , do you~hink that because 
I she . her coming out reminded the world of what Gatshe had done . was 

th a t the reason she started getting hassled? Did he make any state­
ments or anything? 

A I think it was definitely that he did make some statements and just 

after her release he came to address the people in KwaMashu , and I 

think it was mainly because of that he felt there was need for him to 

explain to the people about Dorothy's sentence and trial and he did 

~ustify his potion , his having given evidQQce . I think I remember 
that •• he ~ustifiying that that •• 

C And what has happened to Dorotv? Has Inkata hassled her? 

A Yes , I remember at one stage Dorothy was travelling from town to 

Kwa Mashu and she was attacked by two men whom she identified as 

Inkata and they actually harrassed the family . Her borthers family 

with whom whe was staying u~ to the extent that the family started 

feeling that she was responsibl~ for the harassment that they were 

receiving and I think to a certain extent they encouraged her to find 

alternate accomodation and that is why she eventually got accomodation 

at the Phoenix settlement. She needed to get accomodation outside of 
KwaM ashv. 

C And now has she lost that accomodation? 

A She has lost that accomodation beca~SLthe Phoenix settlement has 

recef~y been burnt do~n . 

C Phew. And so vou 
•• you know the wor~d is 

reporting this 23~. 
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0 is reporting this business of what has happened recen t ly as In/dian 
African . do vou see it that way? 

A I am aware that the media , the way they were reportrrg it . itwas . I 

think they are trying to ortray the situation in Inanda Phoenix as 

' being a racial conflict but my feeling about what hapoened ln Inanda 

I think it was ~ust hi~acked by some elements for their own reasons . 

The_y just took over e nd I feel that is why it took the course that 
it took . 

I 

0 Ok . j ust one thing to close . a couPle of things . actually not so 

little . more general . How do you envision the snuggle evolving in 

the future? Do you think about how it is going to . what is going to 

haPPen in the next few years? Do you think that Ben will at there 

for ten years with the situation not changing? 

A I definitely belEve that Ben will not serve the full years that he 

has bee n given . because I see) I see a change before he actually has 
finished the ten years . 

Our Peop le seem to be more mobilising and organising themselves and 

from the some of the reactions . you know . I feel to a large extent 

the reforms . so called reforms that the government has introduced . 

was due to Pressure from the PeoPle and I think that oressure is going 

to intensify . It will definitely intensify . 

0 And do you see the future SA socigy as a non racial society? 

A I think that will . that •• eventually we will have a non racial SA . 

But it is a orocess that we have to work towards . I mean it is some­

tling that we . all of us should work for . 

0 Do you feel that if you ' re in now . the Natal Organisation for Women . 

and you are working with the women who may be Indian or Cnloured or 

white . does the fact that you are women . is that more important than 

your race or does race take Precedence over this feminist asoect? 

A ~m the exoerience that I have had in our organisation I think the 

most unifying fact is that we are women and that comes before the fact 

that we are . we belong to different race groupings . 

0 Do ynu think that men 
un derst and 
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0 that whole issue? 

A Ynu mean you want to knnw if they understand it . the thing that oer­

haos we understand it in NOW? (MM) I think actually m NOW ••• NOW would 

be one of the few orqanisations that are comoktely mixed . In ••• mnst 

of the orqanisa t ions that are affiliated to UDF . even thnugh they 

believe in a non racial democratic SA. because of the nature of thier 

formation . take for instance JORAC . JORAC is a residents association . 

and it is based in the tnwnshios . so it is all black . 

0 Lamontville . 

A Lamontville . KwaMashu. I mean Lamontville . Chesterville and Hambanati . 

And the youth groupings aswell ; like take the KwaMashu Youth League , 

it is based in KwaMashu and it is totally black because in that respect 

but I mean what I am trying to say is that NOW is one of the few orga­

nisations that are •• I don ' t know how to put it: I mean in NOW we 

have got Indians . whites, Coloureds, so called and Africans . Wheras 

because of the nature of the other organisations , even though they 

believe in a non racial societv they are sort of . . take for instance 

the Natal Indian Congress , it is all Indian . etc . I hope you will 

understand the point I am trying to make . 

0 Ja . Dk . I think I have taken enough of your time. 

The name of your ~ob? 

A I am employed as a medical laboratory technologist and I work in a 

medical laborat~ry , which is situated ark King Edward Hospital. 

Q Is that a black or white hospital? 

A King Edward is a blac k hospital. It is in a white area and it is 

threatened with removal or something, but it is a black hospital . 

Q Actaully I didn't ask you ~ne other question, which was, were you 

in Natal when, was it 198 0 was Gatshe doing something with the school 

boycotts? He , did he t~ll the kids something about the boycotts? 

A I was actually i n Natal in 1980 and I had an unpleasant expereince 

where I was sta/ ying with a friend in Kwa Mashu and for some reason 
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f'-riond f . . cit " th the Inkata , people believed that the o m~ne was ~n ~ng e 

school children . So one evening I came home from work and , I mean 

I came home to this friend of mine ' s home and after about an hour or 

two of arriving we, a mob of Inkata came to the house and they took 

us · away ; they took us to a hall in one of the sections in KwaMashu J 

they kept us there the ~le night and the following morning they drove 

us to Ulundi and they said , they took us to the legislative aesembly 

and told Gatshe these are the people that are responsible for the 

unrest in KwaMashu. I thought it was most ridiculous . 

In fact I think he himself was embarrased in the end because there 

we were , like I was employed at K. Edward VI II , according to these 

people ' s statements we were running around in the townships during 

the day threatening children from going to school . So he told them 
b\1 

to release us , I think because he himself was embarrased 1he situation . 
1\ 

We were sent back home . But what happened that night after we came 

back from Ulundi , these men , instead of taking us back home took us 

to a meeting in •• an Inkata meeting inC Section and I don ' t remember 

bein g so frightened in mv life because we were right in the middle of 

the Inkata mob and somebody was , one of people ~ were chairing the 

meeting , were in the meeting , were actuallv inciting that crowd. 

They were sayinq things like we were lucky to be alive and we deserved 

punishment . They were telling the parents that we had been responsible 

for the unrest etc . 

q So what is the sitBtion with the Inkata people? I mean whatever the 

figures are when you look at them and you see them what do you think 

it is' I mean do you think that those , the few people who are racist1 

who are Zulu nationalists and they are just doing their thing , or do 

you think that they somehow , their mnds are changed , or I mean how 

can peoole be that way? What ' s •• ! mean they are just ordinary people 

I me~ how do they get like that? 

A I think there is a number of factors that are involved . For instance 

when it comes to like attacking people ' s homes and atttacking say 

people who are against Inkata . the People that they get to support> 

to be there , are people who are say living in single mens hostels , 

and do not quite , I fsa do not quite exactly know what the situation 

is . Except that they are told that these oeopl e are challenging the 

leader of the Lulus and I think it is , they are being exploitedj 
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A their loyalty to the Zulu nation is being exploited because they are 

told that these people don't want to respect their Zulu leader and 

it is not really ••• the ~eople that do this don't explain to the 

single •• these men that this is actually the situation and this why 

those people are fighting against Inkata . It is because of this and 
this and that . 

And also at the present moment there is a high rate of unemployment 

in our country and there is evidence that the people that have been 

ge tting into their midst. I mean from this past unrest in thw town­

ships were mainly people who are unemployed. 

Q Ok . Tape stops. 

Ben in that case, who were they? 

A One was Sithole Masholobo . 

Q S:itabeso . 

A Yes. 

Q Mahlo ( bo) Mahlobo . And it is Stthabiso . 

A Yes. SI THABI SO. The other one was ule. 
') 

ule's son. He 
got a suspended sentence . 

Q What was his frist name? 

A Duma. DUMA. 

Q Qubula? 

A GQUBULE. 

Q Ok . and that youth league, what was it called? 

A It was named after DCO Matewani, he was one of the activists in Pmb . 

in the •• ! don ' t know if you have heard abo ut him. He used to have 

one man protests. I don ' t know if you have read about, he was arrested 

quite a number of times, somewhere in the city he would just like sit 
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A on his own and protest . The youth league was named after him . He 

died and after that they decided to honour him by calling the youth 

league by naming it after him . So the youth league is called the 
D. C 0 ...., Youth Lea gue • • 

[J How do you spell it? 

A DCO , I nita l from his initials , MATIWANE . 

Q No H? 

A MATI • • 

Q Dh , ok . 

A Ronn and can you say the words to the 

[J It goes like this : Z..u lu. . 

Si aya si aya . 

About the S C t? upreme our . 

A And that is the one that they also sing other words like , Pretoria , 

bstead of saying Supreme Court in the next verse they ' ll say ••• 

A l , 

Ja , they say Natisaso lovitomlilo or whatever other ••• 

q And what does it mean agan? 

A ' Her~ is the Supreme Court burning , we hear the boys from MK have . 
bombed it ' and then it goes , the chorus is ' We are also going we are 
also going ~ something like that . 

Q When you said someting about the young progressives , were those 
whites? 

A Ja , they were whites . (Q PFP ' s??) Before I think it wasn ' t cal l ed 

the PFP , it was called the Progressive Party . (Q Aha) and the 

youn ger grouping was known as the young progressives . 

Q Dk , tape stops . 


